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Bez sprawozdania groLE
nam meme rozprawy
TEMTDA i Choi rozprawy s4 jawne, Ministerstwo SprawiedliwoSci chce zre4rgnowa(
z referatu, c4rlila6tkiego sffeszczenia przebiegu sprawy. Adwokaci protestui4.

o

MAREK DOMAGAITSKI

Zgodnie z aft. 377 kodeksu
postgpowania cywilnego po
wywolaniu sprawy rozprawa
rozpoczyna sig od sprawozda-
nia sgdziego, kt6ry zwigfle
przedstawia stan sprawy, ze
szczeg6lnym uwzglgdnieniem
zarzut6w i wniosk6w apelaqt' -

nych. Projekt nowelizacji k.p.c.
wprowadzaj 4cy kolejny etap
informatyzacj i post gpowania
cywilaego dodaje do tego ar-
tykulujedno, ale bardzo waZ-
ne zdanie. Zgodnie z nim s4d
bqdzie m6gl zrezyglowai ze
sprawozdania, j eZeli strony nie
stawi4 sig na rozprawie lub
wyra24 na to zgodg.

Ministerstwo Sprawiedliwo-
Sci, autor projelctu, twierdzi, 2e
w ten spos6b przyspieszy
proces. Jak rzadko kiedy,
prawnicy s4 zgodni, 2e to ryzy-
kownazmiana.

Wqfpliyve
prryspleszenre

-- Uwaiam; 2e r ezy graq;,a ze
sprawozdania jest w4tpliw4
drog4 do przyspieszenia roz-
poznawania spraw przez s4dy
odwolawcze - Wskazuje Grze-
gorz Kuczyriski, adwokat. -
Rozumiem,.2e proponowana
zmiana ma wlaSnie taki cel, z
praktyki jednak wiem, 2e w

drobnych sprawach sprawoz-
danie nie jest istotnym ele-
mentem, a nawet w zawilych
nie zabiera duZo czasu.
Wszystko zale2y bowiem od
sprawnoSci s gdziego sprawoz-
dawcy - wyjaSnia.

Dlatego pojawiaj4 siq teZ
opinie, 2e propozycja resortu
wi42e sig z wdra2aniem nagry-
wania rozpraw jako sposobu
na ukrycie mizerii czgSci
sprawozdari.

Strala
dla spoleczenstwa

Adwokaci podkre6laj4, 2e
rezygnacja z referafu zagraha
jawnoSci rozpraw. Trudno bo-
wiem wyobrazii sobie, by
pelnomocnicy stawiali op6r
propozycji sqdziego i domaga-
li sig sprawozdania.

- Chocia2 proces toczy sig
przed s4dem i prowadz4 go
stronl to mo2e byi obserwo-
wany przez ka2dego zaintere-
sowanego, np. przez przedsta-
wicieli prasy. Sprawozdanie
wi42e sig wigc tak2e z zasad4
jawno3ci - wskazuje Jerzy
Naumann, adwokat, autor ko-
mentarza do zbioru zasad
etyki adwokackiej. - Waine
jest, aby prasa i kaZdy, kto za-
siada na lawach dla publiczno-
Sci, m6gl wysluchai referatu.
Praca sEdownictwa ma wlmiar
spoleczny i wytlumaczenie
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prof. Stanislaw
WaltoS
karnista
Uniw e r sy te t J ag i e llo ns ki
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Jestem pe eciwny ograniczaniu referat6w. Przede wszysikim
przypomina on strohom i uczeslnikom poslqpowania dolychczasowy
przebieg sprawy iiei wqztowe problemy, czego przed laty
doSwiadczalem, wyslqpujqc przed sqdem. Jest ie2 wa2ny dla
pozosfalych sqdzi6w, wreszcie dla publiczno5ci, K6ra tak2e.ma swole
prawa. OczywiScie referat nie zawsze musi iruae dwadzie5cia minuf,
wystarczy,2e bqdzie odpowiedni do rangi i zawiloSci sprawy. Zresztq
sqdzia ma w tym wzglqdzie du2q swobodq. To od niego zalelry, czy
referuje rozwlekle czy zwiq2le, ite czasu mu po5wiqca. To dodatkowy
argumenl za tym, by ie pozostawic.

uwzglqdnionych przez sad stronom, ale takie spoleczeri-
racjiorazprzyczynoddalenia stwu i dzialaj4cym na jego
innychtojegoelement.Dziqki rzecz dziennikarzom - wyja-
temu s4 one wszechstronnie i Sniamec. Pietrzak.
rzetelnie upowszechniane Rozprawyapelacyjneczy
przez prasq. A zatem o byi kasacyjnerozpoczynaj4siqod
albo nie byi sprawozdania nie referatu sgdziego. Przedstawia
powinien decydowai wyl4cz- w nim tre6i wyroku ni2szej
nie s4d, anistronyprocesowe, instancji, jego ustalenia oraz
ale zdrowy rozs4dek i wzgl4d wywody prawne, a tak2e za-
na ideg w1'rnierzania sprawie- kres zaskar2enia. Je3li na sali
dliwoSci - podkre6la Jerzy s4 pelnomocnicy, to rozwijaj4
Neumann. ten w4tek. Zwykle wyglosze-

Podobnego zdania jest Mi- nie referatu zajmuje kilkana-
kotaj Pietrzak, adwokat, prze- Scie minut. Gdyjednak sprawa
wodnicz4cy Kornisji Praw jest skomplikowana albo sg-
CzlowiekaprzyNaczelnej Ra- dzia referent uzna to za sto-
dzieAdwokackiej. sowne, czy te2 nie posiada

- S4 obawy o zgodno6i umiejgtnoScizwigzlegorefero-
propozycjizzasad4jawnoSci wania, trwa ono nawet p6l
rozprawkt6raslu2ynietylko godziny. w


